
ŞTEPAN MĂRCUŞ - CORESPONDENŢA INEDITA 

ION I. DRAGOESCU 

La Arhivele Statului din Sibiu se păstrează trei documente inedite 
care vorbesc despre preocupările despărţămîntului Bihor al Astrei, în 
perioada interbelică. Ele prezintă un interes etnologic, vizînd şi istoria 
locală, fapt care justifică credem publicarea lor integrală. 

Documentul III. 1 

(Arhivele Statului Sibiu, Pondul Astra, pachetul 210, fila 3130/1936) 

la 24 septembrie, 6 

Domnule preşedinte, 

Avem onoarea a vă transpune aci anexat sub copia memoriului domnului Şte
fan Mărcuş, rugindu-vă să binevoiţi a studia acest memoriu şi a ne face propuneri 
complete pentru realizarea acestei probleme importante dacă va fi posibil plnă la 
l octombrie a.c. cind va fi şedinţa comitetului central. 

ln special am dori să avem un calcul al dvoastră cu privire la suma ce ar 
reclama adunarea materialului documentar istoric, folcloric, muzical propus de domnul 
Ştefan Mărcuş. 

Primiţi vă rugăm asigurarea deosebitei noastre stime şi consideraţiuni. 

D-sale 

Vicepreşedinte 

D. Moga 
Secretar 

Bdlld 

D-lnl Dr. TIBERIU BREDICEANU, preşedintele secţiei artistice a ,,Asoclaţinnll• 
Braşov. 
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Documentul nr. 2 

(Arhivele Statului Sibiu, Fondul Astra, pachetul 219, fila 3130/1936) 

Domnule preşedinte, 

Viaţa adevărat românească este satul românesc care trăieşte prin graiul viu al 
metodologiilor şi al poeziilor poporale, dăinuind lnlr-o permanentă realitate ca do
cument al vechimii a sufletului şi al culturii neamului. Cercetarea, prinderea acestor 
adevăruri incontestabile rămăşiţe prin tradiţie de o varietate şi bogăţie artistică 

iară, contribuie în mod logic la argumentarea materialului documentar pentru con
tinuitatea elementului de rasă român pe aceste meleaguri. De la începuturile sale 
ASTRA şi-a îndeplinit rolul de aduna tot ce este românesc în Ardeal şi Banat şi 

în jurul său. Cunoscută este strădania domnului preşedinte pentru înfiinţarea şcoli

lor ţărăneşti. Astfel, în aceeaşi ordine de idei este aproape de „Asociaţiune• să con
centreze în jurul ei adunarea materialului de folclor muzical prin oameni aleşi. 

Exploatarea acestor bunuri alita timp cit ele există încă şi rămîn nealterate de 
graiul şi influenţele stridente ale melodiilor străine şi modeme - va trebui să ad
mitem că este de o însemnătate incumersurabilă şi artiştii, literaţii Ardealului au 
datoria de a clădi opera monumentală ln care se reoglindeşte satul şi neamul ro
mânesc de pe aceste plaiuri ca izvor al vieţii noastre naţionale vieţuind în specificul 
său etnic, cultural şi social. 

Zăcămintele folclorice în muzica noastră românească le pot aduna aceea care 
cunosc îndeajuns împrejurările locale şi muzica neamurilor conlocuitoare căci a pre
tinde acest lucru prin teorii riscate acelor entuziaşti, care trăiesc departe de aceste 
specific regional ar însemna să lipsim lucrarea de seriozitate care prin sine i se 
impune. 

Monopolizarea acestor cercetări pc Ardeal şi pe Banal, organizarea lor siste
matică prin oameni localnici nu trebuie să sperie pe nimeni căci melodiile noastre 
pline sufletul unui popor obidit şi neîndreptăţit şi ele pot fi lnţelese mai ales de 
aceia care au cunoscut aceste vremuri de asuprire şi îngrijorare. Nu exclude acţiu

nea noastră astfel concepută, o colaborare cu sociclălile culturale care au acelaşi 

scop şi fonduri mai largi la dispoziţie. O colaborare sinceră însă condiţionează acti
varea fără considerare la interesele personale ale nimănui şi mai întii de toate o 
sinceră legătură care niciodată nu poate tinde într-acolo ca să se înalţe şi să-şi 

clştige glorie peste aşezămîntul nostru fundamental „ASTRA•. 

Elemente alese printr-o bună selecţionare li se impune datoria să coordoneze 
materialul folcloric adunat ptnă acum, cum de pildă au făcut-o şi alţi folclorişti uni
versali cu noloritate mondială în cercetările lor. 

Sectia artistică a ASTREI are lndatorirea să se ocupe în mod serios de această 
problemă căci membrii ei sînl chemaţi să răspundă acelora care utilizează folclorul 
muzical românesc drept material naţional al neamurilor străine şi care difuzează prin 
radio în mod aproape neobrăzat melodiile noastre ca un produs al neamului lor. 
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Pentru ca secţia artistică a ASTREI să-şi poată îndeplini m1s1unea pe lingă 

forţele artistice necesare ii mai trebuiesc şi resurse materiale pentru cercetări. Voi 
aminti numai ciţiva căpeteniile artei din Ardeal şi Banat care lucrează necontenit la 
folclorul muzical românesc, fruntaşi al regiunilor de artă populară, suverani peste 
materialul de cercetare regional şi anume: Tiberiu Brădiceanu, S. Drăgoi, Fr. Hubic, 
I. Oancea, A. Bena, Dr. Monţia, I. Velceanu, I. Lipovan, Filaret Barbu, I. Damian, 
Ion Muşiţa, A. Givulescu - care cunosc poporul de la leagăn la mormînt. 

Leagănul melodiei arhaice româneşti zace îndeosebi în pămintul de dincoace de 
Carpali, elementele comţarative le vom găsi însă ln Oltenia, Argeş deopotrivă şi 

particularitălile fiecăruia se vor vedea de aceşti maeştri scrutători la fiecare în 
parte. 

lntr-o şedinţă recentă a secţiei artistice Dl. preşedinte Tiberiu Brădiceanu se 
pllngea că domnia sa nici nu mai cutează să înainteze memorii in chestiuni de artă 
la Ministerul Artelor căci cuvintele domniei sale nu găsesc solicitudinea care se 
cuvine. Nu se poate admite acest lucru şi trebuie să respingem şi gîndul că Tiberiu 
Brădiceanu, unul dintre cei mai recunoscuţi folclorişti mondiali, cu renume in străină
tate să stea la discreţia unora din instituţia care este menită să promoveze arta ro
mânească şi să-i dea avlntul ca.re i se cuvine alături de civilizaţia altor popoare. 

Cunoaştem rezultatul cercetărilor folclorice muzicale de pină acum şi sîntem 
bine iniţiaţi în materialul incomplet care zace la Academia Română, la Fundaţie, la 
ASTRA noastră şi la celelalte instituţii. Acest material trebuie bine triat, căci şi co
lecţia tipărită de Bartok prezintă o seamă de greşeli melodice şi de limbaj, căci de
naturează originea melodiilor. 

ln complexitatea lor cercetările locale sini ln funcţiune astăzi încă de condi
ţiuni avantajoase şi de aceea îmi permit ca să propun punerea în aplicare a cerce
tărilor pentru adunarea folclorului muzical naţional următoarele: 

1. Secţia artistică a ASTREI să fie lnzestrată cu mijloacele necesare pentru 
adunarea materialului documentar istoric, folcloric, muzical organizînd echipe de re
giuni şi locuri cu specialişti autorizau. 

2. Să se tipărească buletinul tehnic al ASTREI rezultat~! cercetărilor de Cră:.. 

ciun şi Anul Nou, de Paşti şi Rusalii şi de pe timpul de vară cu concluziile locale, 
la originea melodiei româneşti. 

Materialul adunat să se răsplndească şi prin el să se răspundă in revistele noas
tre şi ln revistele din străinătate cercetătorilor străini care ne contextă etnicul mu
zical şi ne plagiază melodiile. 

4. Să se concentreze materialul adunat sub autoritatea secţiei artistice şi să se 
pună baza unei lucrări de interes naţional din care să se evidenţieze Yechimea me
lodiilor noastre şi din care să se servească artiştii compozitori ai viitorului, cu mo
tive pentru a crea muzica clasică pe melodie populară românească. 

Oradea, la 10 septembrie 1936 

21 - Blharea 

Cu distinsă stimă 

Ştefan Mărcuş 

avocat, artist, 
membru al Secţiei artistice 
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D-sale 
Dlul 

Nole şi recenzii 

Dr. IULIE MOLDOVAN 
preşedintele „Asociaţlunli" Blaj 

(Arhivele Statului Sibiu, Fondul ASTRA, pachetul 210, fila 3276/1936) 

4 

Sibiu, la 8 octombrie 1936 

D-sale 
Domnului Dr. ŞTEFAN MĂRCUŞ 

Oradea 

Avem onoarea a vă încunoştiinţa că am trimis domnului Dr. Tiberiu Brădiceanu 
o copie de pe memoriul dvs., rugindu-l să binevoiescă a-1 studia şi a ne face pro
puneri concrete pentru realizarea acestei probleme importante. 

La 5.I. c. am primit o adresă de la D-nul Tiberiu Brădiceanu prin care ne face 
cunoscut că acest memoriu împreună cu alte chestiuni legate de programul de acţiune 
al secliei artistice „ASTRA" va fi discutat in proxima şedintă a acestei secţii pe 
care o va convoca în curind la Cluj. 

ln c11zul că dvoastră nu veţi putea lua parte vă vom încunoştiinţa despre re
zultat. 

vicepreşedinte 

D. Moga 

Cu toată stima, 

p. secretar: 
I. Isaild 

Acestea erau gîndurile unui om de artă şi cultură bihorean în le
gătură cu creaţia populară muzicală de pe aceste meleaguri. Situaţia 
economică şi politică din acea vreme, atitudinea guvernanţilor vremii 
au împiedicat realizarea acestui vis. El rămîne însă un document care 
are valoare pentru istoria civilizaţiei naţionale. 

SITUAŢIA ACTUALA A JOCULUI POPULAR 1N ZONA ORADEA 

CONSTANTIN COSTEA 

Denumită convenţional „Zona suburbană a Oradieiu, aria de care 
ne ocupăm, este în realitate mult mai mare decit delimitarea admi
nistrativă. Ea înglobează în cuprinsul ei satele care, atit din punct de 
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